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coronavirus primer any de pandèmia

La vacuna, la gran esperança contra el virus
Uns 38.300 lleidatans ja han rebut la primera dosi i més de 14.500, la segona || Les morts podrien baixar 
fins a un 80 per cent si es pogués vacunar tots els majors de setanta anys, segons experts

m. marquèS / S. eSpín
❘ lleiDa ❘ Gairebé tots els països 
del món estan immersos a la 
campanya de vacunació per er-
radicar al màxim la presència de 
la Covid, però la normalitat no 
arribarà fins que un 70% de la 
població estigui vacunada. Els 
més optimistes confien que a la 
Unió Europea sigui durant l’es-
tiu, però de moment, a Lleida, 
un total de 38.299 persones han 
rebut la primera dosi, gairebé el 
9% dels habitants, i 14.527, la 
segona, el 3,4%. 

A Catalunya hi ha immu-
nitzat el 2,6% de la població; 
a Espanya, el 2,8%; a la UE, el 
2,42% i a tot el món, només el 

0,82%, segons la Universitat 
Johns Hopkins.

A Lleida, igual que a la resta 
de territoris, s’està avançant en 
la immunització del col·lectiu 
més vulnerable al virus i, de 
moment, Salut no ha notificat 
cap mort des de l’1 de març a la 
província. Però fins i tot amb 
un càlcul prudent “és molt pro-
bable que a començaments de 
maig s’hagi observat una reduc-
ció del 60% de la mortalitat a 
Espanya”, si es compara amb el 
moment d’abans de les vacunes. 
Així ho conclou un estudi del 
Biocom, el Grup d’Investiga-
ció de Biologia Computacional 
de la Universitat Politècnica, 

que han analitzat totes les da-
des d’aquesta pandèmia. A més, 
la mortalitat baixaria fins a un 
80% si s’aconseguís vacunar to-
ta la població de més de 70 anys, 
comparat amb un escenari de no 
vacunació.

Actualment, a Catalunya 
estan gairebé immunitzats els 
usuaris i empleats de les resi-
dències i els sanitaris. A més, 
s’està avançant l’administració 
de les dosis entre el personal es-
sencial, dependents i majors de 
80 anys. Per poder aconseguir 
immunitzar els més grans, tant 
sanitaris com Salut exigeixen el 
ministeri de Sanitat que la va-
cuna d’AstraZeneca es pugui 

administrar fins als 65 anys, 
en lloc dels 55 actuals. D’altra 
banda, el departament de Sa-
lut confia que a l’abril arribin 
més vaccins i segons la delega-
da a Lleida, Divina Farreny, en 
aquest cas “tenim pla A, B i C” 
per a una vacunació massiva. 
En aquest sentit, va afirmar que 
“tenim identificats possibles es-
pais i amb dos o tres dies a la 
setmana durant diverses set-
manes avançaríem molt”, i va 
afegir que “també hem recollit 
informació d’empreses grans 
en les quals els seus serveis de 
riscos laborals ja s’encarreguen 
de la vacunació de la grip i el 
reproduiríem”.

vacuneS diSponibleS

Pfizer i Moderna
z Destinades a persones grans, 
amb discapacitat, dependents 
i  també personal sanitari  i 
sociosanitari.

AstraZeneca
z Per a professionals dels col·
lectius essencials (com ara cos·
sos de seguretat, farmacèutics i 
docents) que siguin menors de 
56 anys i que no tinguin cap pa·
tologia. a més, no han d’haver 
passat la Covid en els últims sis 
mesos.

dos empleades de la residència de Sant Josep de lleida s’abracen.

❘ lleiDa ❘ La presència de la Co-
vid-19 a les residències de Lleida 
és gairebé nul·la, després que la 
pràctica totalitat dels usuaris 
hagi rebut ja les dos dosis de la 
vacuna contra la Covid, i actu-
alment només hi hagi 4 usuaris 
positius infectats.

Aquests centres han estat els 
més castigats a causa de la pan-
dèmia i, per exemple, a la Fiella 
de Tremp van morir 61 usuaris 
després d’encomanar-se gaire-
bé tots; a la de Sant Josep de 
Lleida en van morir 36, i a la de 
Solsona, 28. A la de Tremp, la 
Fiscalia va obrir diligències per 
61 presumptes delictes d’homi-
cidi per imprudència i el jutjat 
d’Instrucció número 1 de Lleida 
investiga els fets a la de la capi-
tal del Segrià.

Dels 724 morts per Covid a 
Lleida i el Pirineu, 313 eren usu-
aris de residències, el 43%, i el 
21 de febrer es van notificar les 
dos últimes defuncions a les dos 
regions sanitàries. I és que tal 

com va dir el secretari de Salut 
Pública, Josep Maria Argimon, 
la incidència del virus a les resi-
dències és de gairebé zero.

Gràcies a això, i després d’un 
any “tancades”, els seus usu-
aris no hauran de fer quaran-
tena quan siguin contactes es-
trets d’un cas positiu gràcies a 
la vacunació. A més, Salut vol 
reprendre activitats lúdiques 

i terapèutiques i flexibilitzar 
la possibilitat de visites i sorti-
des del centre. Així doncs, les 
sortides que durin més de tres 
setmanes no requeriran ni PCR 
ni quarantena dels usuaris al 
tornar.

les residències, les grans 
damnificades, veuen la 
llum gràcies a la immunitat

incidència nul·la
Després de mesos 
registrant brots en aquests 
centres, ara només hi ha 
quatre casos actius
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Veïns denuncien nous robatoris  
i danys a Albatàrrec.

p. 19
Firmes perquè el col·legi de Ribera 
de Cardós aculli una guarderia.

p. 20

empresaris de la Vall d’Àger temen que el congost continuï tancat durant mesos, la qual cosa afecta els seus negocis de turisme.

e. Farnell
❘ ÀgeR  ❘  Quatre mesos després 
de l’últim despreniment de 
roques al camí del congost de 
Mont-rebei, en el límit entre els 
municipis d’Àger i Sant Esteve 
de la Sarga, els tres accessos al 
congost continuen tancats i no 
hi ha una data per reparar el 
tram afectat del sender. Una si-
tuació que manté en suspens els 
empresaris turístics de la Vall 
d’Àger, que veuen com s’apro-
xima la Setmana Santa i temen 
que els seus negocis es vegin 

Mont-rebei porta quatre mesos tancat i sense 
data per reparar el despreniment de Corçà
Empresaris de la Vall d’Àger es mostren preocupats per la paralització de les obres i la proximitat de 
Setmana Santa, cosa que pot agreujar la crisi || Lleida i Osca, pendents del pla d’usos d’aquest espai

Espais naturals rEgulació

doblement afectats, tant per la 
crisi sanitària com per la “pa-
ràlisi” de les administracions 
per actuar a la zona i reobrir 
els accessos. 

“Estem molt preocupats per-
què no s’està fent res i els nos-
tres negocis perillen. Veiem que 
no hi ha intenció d’actuar i si 
finalment aixequen el confi-
nament comarcal per Setmana 
Santa tampoc podrem treballar 
perquè el congost estarà tan-
cat”, va explicar Enric Maestre, 
titular d’una empresa turística.

Una quinzena de propieta-
ris de bars, empreses, allotja-
ments turístics, càmpings, cases 
rurals i diversos serveis de la 
Vall d’Àger es van reunir ahir 
a l’accés de Corçà per reclamar 

celeritat en els treballs d’esta-
bilització de manera que es pu-
guin obrir com més aviat millor 
els accessos. “Passarà Semana 
Santa i encara estarem igual i 
el més preocupant serà quan hi 
hagi més mobilitat i no puguem 
treballar”, va dir David Caste-
llano, titular d’un bar d’Àger. La 
Diputació es va comprometre al 
desembre a reparar el tram de 
50 metres enfonsat del sender 
per l’allau de roques, uns tre-
balls que suposen una inversió 
de més de 82.000 euros.

economia local
el tancament pot agreujar 
encara més l’economia del 
municipi, que viu del 
turisme i del congost

Pla d’uSoS

Estudi geològic per 
garantir la seguretat
n Des de la Diputació van asse-
nyalar la necessitat de tenir el 
pla d’usos de Mont-rebei, que 
contempla un informe geolò-
gic. Van afegir que ha de primar 
la seguretat de la zona per obrir 
i que es tracta d’una qüestió de 
responsabilitat.

La Seu regalarà 5.500 envasos de cartró 
per al menjar sobrant de restaurants

iniciativEs bars i rEstaurants

es repartiran 5.500 envasos de cartró entre els restaurants.

c. SanS
❘ LA seu D’uRgeLL ❘ La Mancomuni-
tat d’Escombraries de l’Urgellet 
(MEU) ha iniciat una campanya 
per als restauradors de la capital 
de l’Alt Urgell que promou l’ús 
d’envasos de cartró biodegrada-
ble perquè els clients es puguin 
emportar a casa el menjar que 
no hagin consumit. 

La corporació repartirà de 
manera gratuïta 5.500 envasos 
entre els restaurants que s’han 
adherit a la iniciativa, 55 dels 70 

amb els quals compta la ciutat. 
L’acció arriba quan fa un any 
que va entrar en vigor la nova 
normativa de la Generalitat 
que obliga restaurants i hotels 
a facilitar que el client es pugui 
emportar en un envàs el men-
jar que no s’acabi com a acció 
per frenar el desaprofitament 
d’aliments. 

Els primers 100 envasos per 
als restauradors beneficiaris se-
ran gratuïts, mentre que el cost 
de la resta ho hauran d’assumir 

els propietaris del negoci. Els 
restaurants tindran un distintiu 
visible de la campanya a l’en-
trada de l’establiment, bateja-
da com És bo: emporta-te’l. Et 
preparem per endur el que no 
t’acabis. Les taules disposaran 
també d’un rètol informatiu. 

El gerent de la MEU, Jordi 
Vilaró, va explicar que la cam-
panya “és pionera en l’ús dels 
envasos de cartró, ja que la 
majoria utilitzen recipients de 
plàstic compostable”.

C. sAns
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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 10 00
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 81 08
Farmàcies � � � � � � � �Martínez  � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � Artigues  � � 973 65 01 38
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09
Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 00

SOrt
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués  � � 973 62 00 65
Departament d’Agricultura, Ramaderia i
Pesca de la Generalitat � � � �   � � 973 62 08 04
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41
Escola de Piragüisme � � � � � �   � � 973 62 07 75 

Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 64
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 85
eL pONt De SUert
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 05
CAP  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 11 59
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 649 80 53 05
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 902 45 09 02
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 77

Oficina turisme  � � � � � � � � � � � � � � 973 69 06 40
Farmàcia Aguilà Borràs � � � �   � � 973 69 01 08
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 03 05
C� de Recursos Pedagògics � � � � 973 69 03 43
Serv� d’Extensió Agrària� � � �   � � 973 69 00 40
Societat de Pescadors � � � � �   � � 973 69 05 15
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 80

Pallars/Alta Ribagorça

Els consultoris 
de la Vall de Boí 
ofereixen noves 
especialitats
Dietètica i nutrició, 
els nous serveis

el servei de podologia ja funciona des de fa dos anys.

redacció
❘ La vaLL De Boí ❘ Els consultoris 
mèdics del municipi de la Vall 
de Boí ofereixen des d’aquest 
any nous serveis d’especialis-
tes, amb caràcter privat per 
als veïns del municipi. Ara es 
donen serveis de dietètica i 
nutrició i de psicoteràpia, que 
s’afegeixen al de podologia que 
ja fa dos anys que funciona.

Amb aquesta iniciativa, el 
consistori vol evitar desplaça-
ments, sobretot de la gent gran 
i en la situació actual de tanca-
ment perimetral de la comarca 
per la pandèmia. Així doncs, 
una vegada detectades certes 
necessitats i a petició dels ma-
teixos veïns, el consistori, amb 

La vaLL De Boí

l’autorització de l’Institut Cata-
là de la Salut, ha cedit l’ús dels 
consultoris mèdics locals per 
a aquests serveis de medicina 
alternativa. 

D’aquesta manera, els veïns 
han de sol·licitar cita prèvia i 
poden accedir a les consultes 
de dietètica i nutrició, així com 
a les de psicoteràpia i podò-

leg, que ja està implementat 
des de fa dos anys. La població 
ha fet una valoració positiva de 
la iniciativa, que ha comptat 
amb el suport del consistori, 
que ha fet una aposta per po-
der atansar també la medicina 
alternativa a la població sense 
que tingui la necessessitat de 
desplaçar-se.

salut serveis

Cedeixen un cotxe 
elèctric perquè el  
provin veïns de Vilaller

municipis sostenibilitat

x.r.
❘ viLaLLer ❘ Els veïns de Vila-
ller podran provar un vehicle 
elèctric durant els tres me-
sos vinents. L’ajuntament 
i la companyia automobi-
lística Hyundai han firmat 
un conveni que preveu que 
l’empresa cedeixi un cotxe 
de la sèrie Kona al municipi. 
L’alcaldessa, Maria José Er-
ta, va explicar que la previ-
sió és que el vehicle arribi la 
setmana que ve. Va destacar 
que durant aquests tres me-
sos també comptaran amb 
un punt de càrrega per a ve-
hicles elèctrics i que després 
estudiaran assumir el cost 
d’aquest equipament des del 
consistori. Els veïns que si-
guin majors de 27 anys po-
dran reservar aquest cotxe 

a través d’una aplicació per 
a telèfons mòbils que facili-
tarà la companyia. Podran 
conduir-lo un dia i hauran 
d’esperar almenys un altre 
dia per tornar-lo a provar. Er-
ta va assenyalar que aquesta 

és una “fórmula per donar 
a conèixer a la gent aquesta 
mena de vehicles” i va remar-
car que és “una iniciativa més 
per conscienciar la gent sobre 
la sostenibilitat”.

treS meSoS
L’automobilística  
Hyundai deixarà un 
vehicle al municipi  
durant tres mesos

e. Farnell
❘ riBera De carDós ❘ Famílies dels 
municipis de Lladorre, Esterri 
de Cardós i Ribera de Cardós 
han iniciat una recollida de fir-
mes per demanar que l’escola 
pública Els Minairons, de Vall 
de Cardós, aculli una guar-
deria per a 5 alumnes de 0 a 3 
anys. L’objectiu d’aquest col-
lectiu és aconseguir que l’ajun-
tament atengui la petició i que 
sigui una realitat per al curs 
escolar que ve 2021-2022. Les 
famílies asseguren que la inici-

ativa compta amb el suport de 
dos dels tres ajuntaments que 
integren la Comunitat de Mu-
nicipis Cardosencs, el d’Esterri 
de Cardós i Lladorre, mentre 
que el de Vall de Cardós no 
veu “viable” aquest projecte 
de futur, va explicar una de 
les mares afectades. 

En una setmana ja han acon-
seguit més de 200 firmes i as-

seguren que no es resignaran 
que el projecte quedi frenat 
quan es tracta d’una petició 
tan generalitzada.

Per això, demanen a l’ajun-
tament de Vall de Cardós, on 
hi ha ubicat el col·legi, la cons-
titució d’una taula de treball 
efectiva entre el consistori, re-
presentants de la comunitat de 
municipis, l’escola i les famí-

lies perquè s’aconsegueixi un 
projecte educatiu consensuat i 
“tan important per a la zona”. 

Segons l’opinió dels alcaldes 
d’Esterri i Lladorre, Joel Or-
teu i Salvador Tomás, respec-
tivament, “els arguments del 
consistori de Vall de Cardós 
no poden ser només econòmics 
quan és un projecte de futur”, 
van afirmar.

escola els minairons, on projecten la guarderia.

Recullen firmes perquè el col·legi de 
Ribera de Cardós aculli una guarderia
Més de 200 en una setmana i demanen al consistori de Vall de Cardós que els escolti

municipis projectes

alumneS
Per al curs 2021-2022  
hi hauria cinc alumnes  
tot i que preveuen que 
n’hi pugui haver més

Projecte per  
arrelar els veïns  
i afavorir-ne 
l’arribada
n Helena Barril, una de 
les mares que ha impulsat 
la recollida de firmes, va 
explicar que els beneficis 
de disposar d’una escola 
bressol en un context rural 
com el de Vall de Cardós 
van molt més enllà de mi-
llorar la qualitat de vida de 
les famílies. “És vital acti-
var projectes que reequili-
brin la població, incloure la 
guarderia serà un motor per 
rejovenir i donar vida i pos-
sibilitats als pobles. Segons 
Barril, obrir una guarderia 
va ser una de les prioritats 
del pla de desenvolupament 
local i sostenible que va im-
pulsar la Comunitat de Mu-
nicipis Cardosencs. “El pla 
destaca com a prioritària la 
millora de serveis per aju-
dar a fixar població o que 
s’estableixin noves famílies, 
i el camp educatiu és clau 
per millorar la cohesió”, va 
afirmar.

Inversió de 
165.000 euros 
per urbanitzar 
el carrer d’Obeix
❘ La torre De caPDeLLa ❘ L’ajunta-
ment de la Torre de Capde-
lla invertirà 165.000 euros 
en la urbanització del carrer 
principal del nucli d’Obeix. 
L’alcalde, Josep Maria Dal-
mau, va explicar que des 
de fa dècades no s’ha por-
tat a terme cap millora en 
aquest carrer del nucli, que 
és per als vianants i només 
està pavimentat. Dalmau 
va explicar que amb el pas 
dels anys el ciment d’aques-
ta via s’ha anat deteriorant 
i que requereix una actua-
ció de millora urgent. Per 
aquest motiu, el consisto-
ri vol urbanitzar de nou el 
vial amb tots els serveis, la 
xarxa d’aigua potable, els 
desaigües, aigües pluvials 
i la llum. El projecte també 
preveu que la pavimentació 
del carrer es faci amb pedra 
natural del país.

Aquesta setmana acaba 
el termini per presentar les 
ofertes i les obres han de 
començar durant la prima-
vera. Segons Dalmau, els 
treballs han d’estar acabats 
abans del mes de juliol i el 
consistori compta amb una 
subvenció de la Diputació 
per poder finançar part 
de l’actuació de millora en 
aquest nucli del municipi.

obres
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❘ lleiDa ❘ La suspensió temporal 
dels aranzels entre els Estats 
Units i la Unió Europea, que es 
van implantar fa un any i mig, 
ha estat ben acollida per sectors 
tan importants a Lleida com són 
els de la producció d’oli i de vi.

Els Estats Units i la Unió Eu-
ropea van acordar divendres 
suspendre temporalment (qua-
tre mesos) els aranzels per la 
disputa arran dels ajuts d’Airbus 
i Boeing, després d’una trucada 
entre el president nord-americà, 
Joe Biden, i la presidenta de la 
Comissió Europea, Ursula von 
der Leyen.

Així, tant la Denominació 
d’Origen (DO) Costers del Segre 
com la Denominació d’Origen 
(DO) Les Garrigues van aco-
llir positivament aquesta treva 
aranzelària entre els dos ge-
gants del comerç mundial.

Per Tomàs Cusiné, president 
de la DO Costers del Segre, “el 
nord-americà com el xinès són 
mercats molt apreciats per ex-
portar els nostres vins, per la 
qual cosa la paralització de la 
guerra aranzelària és un gran 
anunci”.

Per la seua part, Enric Dal-
mau, president de la DO Les 
Garrigues, va explicar que la 
guerra aranzelària “provocava 
que els EUA adquirissin oli de 
països competidors com Tunísia 
o el Marroc, la qual cosa impli-
cava un estoc que distorsionava 
el mercat a tota la UE”.

Ara per ara, i fins que la Co-
missió Europea i Washington 
firmin un acord definitiu que 
conclogui la guerra comercial 
entre els EUA i la UE, els pro-
ductors de cava i vi, així com 
d’oli, entre d’altres, no hauran 
de pagar el 25 per cent d’aran-
zels. La principal conseqüència 
ha estat la pèrdua de quota de 

mercat als Estats Units. El 2020, 
les exportacions lleidatanes als 
EUA van suposar unes vendes 
per valor de 63 milions d’euros 
davant dels 75 milions el 2019, 
segons dades del ministeri de 
Comerç. 

En productes com per exem-
ple l’oli i el vi es noten les dife-
rències. El 2020 es va exportar 
oli d’oliva per valor de 35,1 mi-
lions d’euros, un 3,3% menys 
que un any abans. A més, la 
caiguda de vendes d’oli d’oliva 
verge extra l’any passat va ser 
del 10%. Quant al vi, encara 
que són quantitats menors, el 
descens de les exportacions va 
superar el 30%.

minva de vendeS
la imposició dels           
aranzels va reduir les 
exportacions d’oli i de                     
vi de lleida als eUa

El vi i l’oli saluden el final  
dels aranzels dels EUA
Les DO Costers del Segre i Les Garrigues aplaudeixen la mesura 
|| Les vendes de Lleida als Estats Units superen els 63 milions

comerç guerra aranzelària

vista general de vinyes a la zona de Tremp.

segre

HEM ESCOLTAT molt 
sobre transformació di-
gital, però encara tenim 
molts dubtes dels canvis 
que com a societat ens va 
portar, així com les seues 
conseqüències.

La implementació del 
concepte transformació 
digital s’ha de basar en 10 
principis bàsics:

–Gest ió de dades en 
temps real: la possibilitat 
de la captura i anàlisi de da-
des de forma instantània 
permetrà prendre la millor 
decisió en temps real.

–Els sistemes virtuals:  
són una proposta de còpia 
virtual de la fàbrica intel-
ligent mitjançant múltiples 
sensors.

–La modularitat: permet 
la flexibilitat màxima a la 
fàbrica intel·ligent per a 
addició, substitució o sos-
tracció d’elements i canvi 
d’activitats.

–La descentralització: 
és la idea que les màquines 
connectades a les fàbriques 
siguin capaces de prendre 
decisions autònomes.

–Interoperabilitat: sig-
nifica, bàsicament, la in-
terconnexió entre els ele-
ments de la fàbrica intel·li-
gent (materials i humans), a 
través de l’ús de la internet 
de les coses.

–Defineix una estratègia 
de segmentació. Amb cada 
una de les teues marques 
has d’elaborar una estra-
tègia de segmentació per 
arribar als segments d’audi-
ència en els diferents punts 
del recorregut de compra.

–Orientació a serveis: és 
un concepte en què els soft-
wares podran oferir soluci-
ons com serveis connectats 
amb tota la indústria.

–L’experiència d’usu-
ari (UX): ofereix la mi-
l lor experiència possi-

ble als clients. Cal oferir 
una experiència d’usuari 
atractiva.

–L’automatització: sim-
plifica les teues operacions 
i millora el rendiment. Les 
campanyes de màrqueting 
digital generen grans quan-
titats de dades que poden 
resultar aclaparadores.

–Involucrar i empoderar: 
posa l’empleat en el centre, 
en tota la teua estratègia de 
transformació digital, fo-
mentant un projecte trans-
versal de desenvolupament 
de les capacitats digitals 
dels col·laboradors.

Els efectes i conseqüèn-
cies que portaran aquests 
10 principis seran d’un gran 
calat, afectant tots els ni-
vells i amb una gran pro-
funditat en les relacions 
de les persones, no només 
de forma professional, si-
nó personal. I ja ho estem 
vivint. Per tant, les con-
notacions de l’esmentada 
transformació digital no es 
limiten únicament a nivell 
organitzacional o industri-
al mitjançant l’optimització 
de fàbriques intel·ligents, 
sinó també a nivell soci-
al, com per exemple amb 
l’aparició de smart citi-
es, i a nivell laboral, amb 
importants canvis per als 
treballadors.

Com a reflexió final, us 
deixo el següent debat re-
latiu a la responsabilitat de 
les organitzacions a l’hora 
de desenvolupar les tecno-
logies disruptives: també 
s’ha de fer de forma èti-
ca i, sobretot, pensant en 
els impactes negatius que 
pugui portar per al treba-
llador i per a la societat en 
el seu conjunt, i no només 
des de la visió particular 
de l’impacte positiu en la 
productivitat i en el compte 
de resultats.

LidEratgE
Borja arrizaBaLaga*

La transformació 
digital

(*) borja arrizabalaga és expert en lean management, 
excel·lència operacional i sistemes De gestió integrals, 

consUltor i professor D’ingenio leaDership school.

Desembarquen els vedells 
‘atrapats’ a Cartagena

ramaderia sacrificis

❘ cartagena ❘ La descàrrega dels 
vedells del vaixell Karim Allah 
per ser sacrificats va començar 
ahir. Fonts del vaixell confirmen 
que aquesta operació compor-
tarà unes 37 hores. Després de 
patir dos mesos i mig de traves-
sia a la deriva pel Mediterrani, 
divendres el Tribunal Superior 
de Justícia de Madrid acordava 
denegar la suspensió de l’ordre 
de sacrifici dels animals sol·lici-

tada per l’empresa de transport. 
Els 864 animals supervivents, 
dels 895 que van sortir, seran 
sacrificats al moll del port d’Es-
combreras a Cartagena com-
plint l’ordre emesa pel ministeri 
d’Agricultura. 

L’armador era contrari al 
sacrifici dels caps de bestiar i 
preferia vendre’ls a algun ter-
cer país per evitar més pèrdues 
econòmiques.

Calviño vetllarà 
en l’OPA d’IFM 
sobre Naturgy

emPreses

❘ maDriD ❘ La vicepresiden-
ta tercera del Govern cen-
tral i ministra d’Assumptes 
Econòmics, Nadia Calviño, 
substituirà la ministra d’In-
dústria, Reyes Maroto, en la 
tramitació del procediment i 
proposta al Consell de Minis-
tres (per a la seua aprovació) 
sobre l’autorització de l’OPA 
del fons australià IFM sobre 
el 22,7% de Naturgy.
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